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Pranosti ky
- květen
• Sníh v máji - hodně trávy.
• Studený máj - v stodole ráj.
• Chladno a večerní mlhy v máji, hoj-

nost ovoce a sena dají.
• Není-li květen ani příliš studený, ani 

mokrý, naplňuje stodoly i sudy.
• V máji vlhko, chladno - bude vína na 

dno.
• Májová vlažička - naroste travička; 

májový deš� ček - poroste chlebíček.
• Májová kapka pla�  dukát.
• V máji aby ani hůl pastýřova neo-

schla.
• Na mokrý květen přichází suchý čer-

ven.
• Deš� vý květen - žíznivý říjen.
• Je-li už máj zahradníkem, není sto-

dol milovníkem.
• Když máj vláhy nedá, červen se pře-

dá.
• V máji hřímoty nedělají trampoty.
• Když se v máji blýská, sedlák si výská.
• V květnu-li hrom se ozývá, v červnu 

zřídka mrholívá.
• Jsou-li májové hřiby červivé, bude 

suché léto.
• Roj, který se v máji rojí, za plný vůz 

sena stojí; ale o svatém Jáně ani za 
vodu džbáně.

Uzávěrka příští ho 
čísla:

20. 5. 2022

LOUČOVICKÝ ZPRAVODAJ
periodický ti sk územního samosprávného celku obce Loučovice

Vydává: Obec Loučovice, IČ: 00245984, Registrační značka: MK ČR E 22951, Datum vydání: 27. 4. 2022
Odpovědný redaktor: Franti šek Fazekas, Adresa redakce: OÚ Loučovice, 382 76 Loučovice 51,

e-mail: zpravodaj@loucovice.info, tel.: 380 748 115, Tisk: TISKÁRNA ČERNÝ s.r.o., Černá v Pošumaví.
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Vydavatel není odpovědný za obsah a pravdivost oti štěných inzerátů a vyhrazuje si právo nezveřejnit inzerát/člá-
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V květnu oslaví své krásné jubileum

 paní  BORDAČOVÁ MARIE
  FELHOFEROVÁ BOŽENA
  HOLUBOVÁ ERIKA
  KUPČIKOVÁ ZDENKA
  ŠEJNOVÁ ANNA
  ŠVEPEŠOVÁ ALŽBĚTA
  VONDROVÁ ADELA

 pan  BRÁZDA JAROMÍR
  PRÁŠEK BOHUSLAV
  VOCETKA MIROSLAV

Všem výše uvedeným přejeme vše nejlepší, plno
životních radostí  a mnoho dalších let spokojeného života.
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PODĚKOVÁNÍ STAROSTY OBCE DÁRCŮM  
ZA POMOC UPRCHLÍKŮM Z UKRAJINY 

 

Vážení občané,  místní i přespolní, 
tímto bych vám všem chtěl osobně poděkovat za vaše dary a projevy 
solidarity s válečnými uprchlíky z Ukrajiny. Ať už byla vaše pomoc 
finanční, materiální či pomoc v podobě organizace a v koordinaci 
pomoci, nesmírně si vaší pomoci vážím a jsem na vás hrdý. Jsem 
velmi rád, že mnoho z vás se nestaví lhostejně k válce na Ukrajině a k 
vyplývajícím důsledkům. Obec Loučovice nabídla čtyři byty, které jsou 
v současné době obsazeny válečnými uprchlíky (převážně matky 
s dětmi) a jsou plně vybaveny díky vašim darům. Děti i rodiče často 
potkávám a mohu vám říci, že za vaši pomoc jsou velmi vděčni, 
včetně mne.  
Toto poděkování patří všem dárcům z Loučovic a okolí (Lipno nad 
Vltavou, Frymburk, Vyšší Brod, Kaplice, Český Krumlov aj.) 
 

Děkuji vám všem, kdo máte srdce na dlani! 
 

Ing. Jan Kubík   
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Usnesení č. 30/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje ově-
řovatele zápisu MUDr. Eduarda Bence a Janu 
Grammetbauerovou, jako zapisovatele Mgr. 
Daniela Hovorku.

Usnesení č. 31/2022
Zastupitelstvo  schvaluje navržený program 
zasedání a schvaluje rozšíření programu o 
jednání uvedené body:
• 20.1. Odpis dlužné částky ve výši 17 170,- 

Kč.
• 20.2. Zpráva fi nančního výboru obce Lo-

učovice.
• 20.3. Schválení cenové nabídky na opra-

vu komunikací v majetku obce Loučovice.
• 20.4. Závažné porušení povinnosti  Ná-

jemce podle Článku V. odstavce 8. Ná-
jemní smlouvy.

• 20.5. Žádost společnosti  Čevak, a.s. - ces-
ta

Usnesení č. 32/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice bere na vědo-
mí záměr a navržené řešení na zajištění vedení 
ZŠ a MŠ Loučovice pro školní rok 2022/2023 
a souhlasí s uzavřením příslušných pracovně 
právních dokumentů tak, aby bylo zajištěno 
předání a převzetí  vedení ZŠ a MŠ Loučovice v 
souladu s platnými právními předpisy.

Usnesení č. 33/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje Roz-
počet sociálního fondu na rok 2022 v předlo-
ženém znění.

Usnesení č. 34/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje ná-
vrh účetního plánu pro rok 2022 v předlože-
ném znění. 

Usnesení č. 35/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice bere na vědo-
mí rozpočtové opatření č. 1/2022 v předlože-
ném znění. 

Usnesení č. 36/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje na-
bídku společnosti  SP Studio s.r.o. na provede-
ní projektových prací na akci: Stavební úprava 
podkroví č.p. 288 včetně obstarání dokladové 
části  za cenu 150 000,-Kč plus DPH a pověřuje 
starostu uzavřením příslušné smlouvy se spo-
lečností  SP Studio s.r.o.

Usnesení č. 37/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí s 
pokračováním podpory Linky bezpečí, z.s. a 
schvaluje poskytnutí  fi nančního příspěvku na 
provoz dětské krizové linky, tak jak je uvedeno 
v žádosti  ve výši 7 500,-Kč.

Usnesení č. 38/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí se zve-
řejněním záměru propachtovat část pozemku 
p.č. 192/3 o celkové výměře 80 m2 za účelem 
zřízení zahrady.

Usnesení č. 39/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí s po-
dáním Žádosti  na dotační program Jihočeské-
ho kraje pro rok 2022 o poskytnutí  investi ční 
dotace pro dovybavení jednotky SDH v celko-
vé výši 40 655,-Kč při 30% kofi nancování ze 
strany žadatele.

Usnesení č. 40/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí s po-
dáním Žádosti  na dotační program Jihočeské-
ho kraje pro rok 2022 o poskytnutí  neinvesti č-
ní dotace pro jednotku SDH v celkové výši 82 
846,-Kč při fi nanční spoluúčasti  25 846,-Kč ze 
strany žadatele.

Usnesení č. 41/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí se 
zveřejněním záměru prodat část pozemku p.č. 
310/1 o celkové výměře 117m2 v k.ú. Loučo-
vice.

Usnesení č. 42/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí se zve-
řejněním záměru přenechat k bezplatnému 
užívání pozemek p.č. 548/16 o celkové výmě-
ře 1587m2.

Usnesení č. 43/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice na základě 
usnesení 65/2021 a s odvoláním na zveřej-
něný záměr: „ částečně směnit a prodat“ vy-
věšený na úřední desce  dne 25.5. 2021 sou-
hlasí s obsahem záměru směnit parcelu p.č. 
352/34 o výměře 23 m2 za parcelu 352/32 o 
výměře 23 m2 a  prodejem parcely p.č 352/33 
o výměře 193 m2 (vše v k.ú. Loučovice), tak 
jak je toto uvedeno na přiloženém geometric-
kém plánu  GPL č. 784-238/2021 a schvaluje 
prodej za jednotkovou cenu 360,-Kč/m2  pus 
DPH dle Odhadu tržní hodnoty nemovité věci 

č. 2022010.

Usnesení č. 44/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje změ-
nu odpisového plánu ZŠ a MŠ Loučovice dle 
předloženého návrhu.

Usnesení č. 45/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice
I. bere na vědomí
dokumentaci návrhu změny č. 8 územního 
plánu Loučovice dle přílohy tohoto materiálu;
II. konstatuje
že změna č. 8 územního plánu Loučovice není 
v rozporu se Zásadami územního rozvoje Ji-
hočeského kraje ve znění všech aktualizací, s 
Politi kou územního rozvoje České republiky ve 
znění všech aktualizací, se stanovisky dotče-
ných orgánů nebo s výsledkem řešení rozporů 
a se stanoviskem Krajského úřadu – Jihočeské-
ho kraje, jak je prokázáno v odůvodnění územ-
ního plánu;  
III. konstatuje
že během veřejného projednání návrhu změ-
ny nebyly uplatněny žádné námitky; 
IV. konstatuje
že během veřejného projednání návrhu změ-
ny nebyly uplatněny žádné připomínky; 
V. vydává
změnu č. 8 územního plánu Loučovice;
VI. ukládá
Ing. Janu Kubíkovi, starostovi obce, prostřed-
nictvím pořizovatele zajisti t vyhotovení úplné-
ho znění územního plánu Loučovice dle ust. § 
55c stavebního zákona (společně se změnou 
č. 8) a následně zveřejnění vydaného opatření 
obecné povahy na úřední desce dle ustano-
vení § 173 správního řádu a splnění činností  
konaných po vydání územního plánu (zejmé-
na požadavků § 162, § 165 a § 168 stavebního 
zákona). 

Usnesení č. 46/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí s ná-
kupem vozidla Mitsubishi L200 a schvaluje ná-
kup za nejnižší cenu dle nabídky společností  
Autosalon Běhounek s.r.o. - cena 929 949,-Kč 
vč DPH, Autoprofi , s.r.o. – cena 898 450,-Kč vč 
DPH, FOPO II s.r.o. – cena 932 000,-Kč vč DPH 
a pověřuje starostu obce předložením úvěro-
vé kupní smlouvy za cenu 898 450,-Kč vč DPH 
se společností  Autoprofi , s.r.o. 

VÝPIS USNESENÍ Z ŘÁDNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LOUČOVICE KONANÉHO
DNE 4. 4. 2022
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Usnesení č. 47/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje odpis 
dlužné částky ve výši 17 170,-Kč jedná se o 
součet dluhů za služby a energie za roky 2018-
2020 příslušející k bytu č.p. 91 Loučovice, po 
zesnulém.

Usnesení č. 48/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje Zprá-
vu finančního výboru obce Loučovice ze dne 
1.3. 2022 v předloženém znění.

Usnesení č. 49/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí s na-
vrženým rozsahem oprav místních komunikací 
a schvaluje uzavření smlouvy za nejnižší cenu 

dle nabídky společností Opravy a údržby ko-
munikací s.r.o. – cena 614 353,30 Kč vč DPH, 
Asfalt OK GROUP s.r.o. – cena 563 176,35 Kč 
vč DPH, DIPOS TÁBOR a.s. – cena 636 411,60 
Kč vč DPH a pověřuje starostu obce podpi-
sem  objednávky příslušných prací  za  cenu 
563 176,35 Kč vč DPH u společnosti Asfalt OK 
GROUP s.r.o.

Usnesení č. 50/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice bere na vědo-
mí informaci o závažném porušení povinností  
(včetně zprávy obyvatelů domu) Nájemce uží-
vající byt č. 005 v 1. podlaží bytového domu 
č.p. 7 Loučovice a schvaluje ukončení nájmu 
v souladu s ustanoveními § 2235 a n. zákona 

č 89/2021 Sb., občanského zákoníku, ve znění 
pozdějších předpisů.

Usnesení č. 51/2022
Zastupitelstvo obce Loučovice bere na vědo-
mí žádost společnosti Čevak, a.s.  a pověřu-
je starostu předložením cenové nabídky na 
zpevnění cesty ve vlastnictví obce k vrtům, dle 
parametrů uvedených v žádosti společnosti 
Čevak, a.s.

Poznámka:
Úplný zápis ve smyslu stanovení §95 odst. 5 
zákona o obcích je uložen na obecním úřadu k
nahlédnutí.

 
HLEDÁME PRÁVĚ TEBE! 

MAGNUS investuje do modernizace a rozšíření svých závodů ve Vyšším Brodě a Černé v Pošumaví. 

Pro posílení našeho týmu hledáme motivované zaměstnance pro zajímavé výrobní úkoly a pozice. 

Nedojíždějte do Rakouska, ale využívejte rakouských podmínek ve Vyšším Brodě nebo Černé v 
Pošumaví a ušetřete čas a náklady na cestu sobě i své rodině. 
 
Co nabízíme 
 

 Mzda v závislosti na kvalifikaci  
 Další atraktivní systém bonusů a roční úpravy mezd 
 Atraktivní benefity, jako jsou obědy, káva a příspěvek na dojíždění. 
 Jistota zaměstnání podložená pracovní smlouvou 
 Zajímavé kariérní příležitosti 

 
Zaujala Vás tato nabídka? 
Pokud ano, neváhejte nás kontaktovat a zašlete nám Váš životopis e-mailem na adresu: jobs@magnuspackaging.eu, nebo se s námi spojte 
telefonicky na čísle +420 775 709 282. 

 
 

 

Vysoký výdělek Benefity Jistota zaměstnání Káva Stravování Zdraví Kariérní růst 

ČRS MO Loučovice
Dne 08.05.2022 od 13.00 hodin se koná v Rybářském domě v Loučovicích, mimořádná schůze MS Lou-
čovice z důvodu neprovedení voleb do předsednictva MS Loučovice. Z tohoto důvodu žádáme o  účast 
pouze rybáře,  kteří jsou evidováni v MS Loučovice.  
Další informace rád zodpovím na tel: 723013125.

Petrův Zdar!
Za ČRS MO Loučovice

Petr Galazka, místopředseda MO Loučovice
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Kontejnery do kterých se ukládá biologicky 
rozložitelný odpad, v běžné mluvě nazýva-

né jako „Hnědé kontejnery v naší obci končí. 
Pokud se ptáte po důvodu a zajímá vás proč, 
můžete tento článek číst dál, v opačném pří-
padě to berte jako konečnou informaci.
Hnědé kontejnery díky nekázni některých ob-
čanů, kteří do nich vhazovali kde-co se staly v 
podstatě nádobami na směsný odpad a jejich 
odvoz a likvidace byla pro obec finančně ná-
ročná. Pro ty z vás, kteří chtějí třídit bioodpad 
a získat svůj kvalitní substrát jsme připravili 
KOMPOSTÉRY ZDARMA, protože se dá před-
pokládat, že do vlastního kompostéru si nikdo 
lahve, plast ani plechovky házet nebude.
Jednoznačně je to významný krok a přechod 
od kolektivního třídění k individuálnímu způ-
sobu řešení, jak nakládat s bioodpadem.
Děkujeme za pochopení a velké díky všem, 
kteří ví, co se sluší a patří – a také kam co patří.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

HNĚDÉ KONTEJNERY V OBCI KONČÍ,
NAHRAZUJÍ JE KOMPOSTÉRY

Vážení spoluobčané a návštěvníci Loučovic.
Odpadové hospodářství a nakládání s 

odpady je opravdu široké téma. Dnes se ve 
stručnosti pokusím o vysvětlení tří konkrét-
ních bodů.
1) Kontejnery, které byly v „Prokopě“ se staly 
místem pro nájezdníky z jiných měst a obcí a 
proto byly tyto nádoby přemístěny k poště. 
Ono nedává smysl likvidovat odpady za ně-
koho kdo v obci nebydlí a využívá naší bene-
volence. Pro jistotu je v místě nainstalována 
fotopast pro případ postižení pachatele, který 
by tam chtěl založit černou skládku.
2) Kontejnerová místa nejsou místem, kde se 
na zem odkládá odpad, který se do kontejne-
ru nevejde, nebo se někomu nechce provést 
tak „těžký a složitý“ úkon spojený s vhozením 
odpadu do kontejneru. Úklid  míst okolo kon-
tejnerů nás stojí čas i peníze.
3) Jako třetí bod máme pro všechny pozitivní 
zprávu. Od 1. dubna budou zájemcům (žijícím 
v Loučovicích) zdarma k dispozici kompostéry. 
Jedná se velmi kvalitní zařízení, kam si můžete 
ukládat biologicky rozložitelný odpad. Vydávat 
se budou ve sběrném dvoře a to době, kdy má 
sběrný dvůr otevřeno a po telefonické doho-
dě s panem Štěpánkem i mimo tuto dobu. Po 
uplynutí pěti let budou tyto kompostéry pře-
vedeny do vašeho osobního vlastnictví. A na 
závěr, kompostérů je opravu dost a na každé-
ho se dostane.
Na konec malou poznámku. I když nám top-
ná sezóna pomalu končí, dovolím si připome-

nout, že žhavý popel do plastového kontejne-
ru opravdu nepatří. Naši hasiči, tímto  „děkují“ 
za neplánovaný výjezd k hořícímu kontejneru 
na Dvorečnou.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

ODPADY, KONTEJNERY A NOVÉ KOMPOSTÉRY
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LETOŠNÍ FOTOTREFA OD VLTAVY
V čase  připlouvajícího jara, kdy si celý svět připomíná Den vody, nachá-
zejí děti na těžkých dubových vratech naší školy FOTOTREFU - velkou 
fotografickou zkoušku své fantazie, pozornosti a zájmu o přírodu kolem 
nás. Letošní fotka zobrazovala kouzelný granitový balvan z naší milo-
vané stříbrné Vltavy. Kámen, nalézající se již desítky tisíc let v místech, 
kde Vltava nabírá neobyčejnou sílu a živoucí energii. Dokáže, věřte či 
nevěřte,  v proměnách ročních dob a pod vlnami slunečních paprsků 
zamrkat očima, zamávat křídly či zazpívat pradávnou píseň… 
Naše děti mají fantazii bujnou, dokázaly se vesele trefovat až do sa-
mého středu letošní Fototrefy. Měl jsem z nich velikou radost! Menší 
radost pak mám ze skutečnosti, že do míst, kde se nachází jedinečná 
říční galerie granitových balvanů, která nemá v Čechách obdoby, najely  
těžké ocelové harvestory a zplanýrovaly celou tu levobřežní krásu do 
širokého, neživého a bohapustého pásu… 
Pro čtenáře Zpravodaje máme jarní kvízovou otázku: „V co se proměnil 
říční kámen na fotografii od stříbrných peřejí naší Vltavy?“
Krásné prožití májových dní přeje učitel Jonáš.

PLAVECKÝ VÝCVIK
Plavecký výcvik organizovaný naší školou v prostředí Aquaworld Lipno 
má v letošním roce rekordní počet účastníků. V covidovém období akce 
samozřejmě nemohla probíhat, ale protože se domníváme, že zrovna 
plavání je jednou z důležitých dovedností pro všechny, kteří žijí v těs-
ném sousedství Vltavy a lipenské přehrady, účastní se letos výcviku 
druhá až šestá třída. Kurz probíhá v pěti týdnech - celkem 10 lekcí a u 
dětí má (jako tradičně) velký úspěch :)

DEN ZEMĚ - UKLIĎME ČESKO!
Další ročník celorepublikové úklidové akce, ke kterému jsme se už tra-
dičně připojili. Společné organizované úklidy po celém Česku probíhaly 

v termínu 2. 4., my jsme náš úklid posunuli až na Den Země, který si při-
pomínáme 21. 4. Počasí nám přálo - a tak většina tříd spojila příjemné 
s užitečným a vyrazila nejen na úklid, ale i na osvěžující jarní vycházku.

- ZŠ a MŠ Loučovice -
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Dobrý vstup do jarní části  sezóny neprožívá A-tým Vltavanu. V úvod-
ních čtyřech kolech muži dokázali zvítězit pouze v domácím utkání se 
Sedlecem. Z venkovních zápasů se pokaždé vraceli s debaklem. Hrozivé 
skóre 0:14 ze hřišť soupeřů vypovídá za vše… Nezbývá než doufat, že se 
zlepšujícím se počasím dosáhneme i lepších výkonů, potažmo výsledků 
a uhájíme tak účast v krajské 1. B třídě.
Podobně smolně započali druhou polovinu sezóny i žáci, když ve svých 
dvou zápasech před uzávěrkou padli ve Chvalšinách i ve Frymburku. 
Starší i mladší přípravka si shodně připsala ve svých soutěžích jedno 
vítězství.

VÝSLEDKY
Muži – ve Větřní 0:4, se Sedlecem 3:1, ve Zlaté Koruně 0:5 a v Boršově 
0:5.
Žáci – ve Chvalšinách 0:1, ve Frymburku 5:8.
St. přípravka – ve Vyšším Brodě 10:4, s Chvalšinama 3:11.
Ml. přípravka – s Kaplicí 3:16, ve Frymburku 8:13 a v Křemži 8:5.

PROGRAM – KVĚTEN
Muži – 1. 5. v Trhových Svinech, 7. 5. v Dolním Dvořišti , 14. 5. ve Frym-
burku, 21. 5. s Roudným, 28. 5. v Mladém.

Žáci – 1. 5. v Horní Plané, 8. 5. s Vyšším Brodem, 15. 5. v Dolním Dvoři-
šti , 22. 5. s Velešínem, 28. 5. ve Zlaté Koruně.
St. přípravka – 7. 5. ve Větřní, 13. 5. s Frymburkem, 20. 5. v Horní Plané, 
28. 5. v Dolním Dvořišti .

- Vltavan Loučovice -

KST Vltavan Loučovice na konci března odehrál poslední zápas této se-
zóny. Do druhé poloviny sezóny jsme vstoupili dost nešťastně a to dvě-
ma prohrami v řadě (s družstvy TJ Dolní Třebonín a TJ Spartak Kaplice 
D).  Od té chvíle jsme už hráli zase uvolněně a až na jedno zaváhání, s 
pozdějšími vítězi celého přeboru Velešínem C, jsme už jenom vyhrávali. 
Ačkoliv jsme odehráli téměř celou sezónu pouze ve čtyřech hráčích, tak 
se nám vyhnula po dobu soutěže nemoc nebo pokles formy a sezónu 
jsme úspěšně zakončili třetí m místem v tabulce.

Závěrem bychom rádi uveřejnili pořadí našich hráčů v tabulkách  úspěš-
nosti  okresního přeboru. Gratulujeme Pavlu Jarošovi za první místo v 
tabulce úspěšnosti  jednotlivců, neboť z celkového počtu 95 odehra-
ných zápasů ve dvouhře, prohrál pouze dva (úspěšnost neuvěřitelných 
97,89% !!!).

- KST Vltavan Loučovice -

INFORMACE Z KST VLTAVAN LOUČOVICE



Vážení spoluobčané,
rádi bychom Vás pozvali u příležitosti výročí 125 let od založení HASIČŮ v Loučovicích k nám na naší nově zrekonstruovanou hasičárnu. Budete 

si zde moc prohlédnout techniku, kterou máme k dispozici a prostory hasičárny. Pro malé návštěvníky máme připravený program. K dispozici bude 
také občerstvení. 
Akce proběhne v sobotu 21.5. 2022 od 9:00 hodin. Budeme se na Vás těšit

- Vaši HASIČI Loučovice -

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ U HASIČŮ LOUČOVICE
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Ono se říká, že jeden obraz vydá za tisíc 
slov, nicméně Velikonoce a čas ve kterém 

slavíme příchod jara dává prostor k novému 
každoročnímu zamyšlení. Ten čas, ve kterém 
se prolínají křesťanské svátky s pohanskou tra-
dicí vítání jara, si užíváme víc, než se dá opsat 
nějakým obrazem, protože a především jaro 
voní. Voní „Travňáky“, které si dělají naše děti, 
voní rašící břízou, na kterou věšíme obarvené 
skořápky a tenhle stromek pak u nás nese pří-
hodné jméno  „Vajíčkovník“.
Tak zase za rok. Děkujeme všem za pomoc a 
díky za odpoledne, které bude ještě dlouho 
vonět.

- JaGr -

VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ A ZDOBENÍ VAJÍČKOVNÍKU

Po dvou letech covidového prázdna a izola-
ce se konečně do naší knihovny dostavila 

dříve tak tradiční Noc s Andersenem. Šesta-
dvacet dětí se ocitlo máchnutím kouzelné hůl-
ky v Bradavicích, kde je čekal Turnaj kouzelní-
ků. Po splnění úkolů a vyluštění tajenky, která 
skrývala kouzelné zaklínadlo, se nám otevřel 
„bradavický sál“ a přivítala nás Rita Holoub-
ková a Dobby. Byla připravena sváteční hos-
tina, vánoční stromek a dárky. Zazpívali jsme 
si koledu, vyfotili se do Denního věštce, snědli 
dobroty a rozdali si dárky. Večer pokračoval v 
knihovně, kde se plnilo mnoho kvízů, malo-
vali se draci a hrály se hry. Okolo třetí hodiny 
ráno se konečně knihovna ponořila do ticha a 
všichni usnuli. Po toustové snídani se nikomu 

domů nechtělo, ale vše má svůj konec. Tak 
zase za rok.  

Poděkování patří všem pomocníkům, mamin-
kám za dobroty na hostinu a někam do po-
hádkového světa, který určitě existuje i panu 
Andersenovi.

- JaGr -

KOUZELNÁ MOC SLOVA A ČAROVNÁ NOC MEZI KNIHAMI
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Vážení  příznivci aktivního stáří,
začátkem jara začalo být v Senior klubu 

opět rušno. Členky klubu se pravidelně schá-
zely a tvořily něco pro radost. A tentokráte 
toto tvoření bylo spojeno s obdobím Veliko-
noc. Seniorky si  vytvořily velikonoční piliňáč-
ky. Dne 7.4.2022 se též uskutečnila zdravotní 
přednáška o bylinkách a mastičkách. Účast 
byla hojná a přednáška se našim seniorům 
velmi líbila. Naše seniorky se také připojily 
k projektu  „Ukliďme Česko“. Společně s 14. 
Přední hlídkou Royal Rangers dne 13.4.2022 
pomohly upravit  pietní místo obce Loučovice 
a jeho okolí.
Opět se cvičilo a kurzy budou probíhat i v mě-
síci květnu. 
Dne 10.5.2022 se uskuteční první letošní au-
tobusový výlet do Protivína, formou exkurze 

v Pivovaru Protivín, a.s., která bude spojena s 
ochutnávkou piv. 
Na závěr bych ráda veřejně poděkovala člen-
kám Senior klubu, které se aktivně zapojily 
do pomoci válečným uprchlíkům z Ukrajiny. 
Díky vašemu dobrému srdci a solidárnímu 
postoji vůči rodinám z Ukrajiny jsme společně 
pomohli těm, kteří to velmi potřebovali a za 
svou aktuální situaci nemohou. Pomohly jste 
připravit byty a byty vybavily věcmi ze sbírek. 
Také vaše dary byly významnou pomocí, včet-
ně pomoci třídění a rozdělování věcí.  Velmi 
vám všem děkuji, že se nikdy nestavíte zády, 
když je to pro dobrou věc a chcete společně 
pomáhat. 
Přeji vám krásné jarní dny, plné pohody.

- Mgr. Pavla Vachová, Senior klub Loučovice -

INFORMACE ZE SENIOR KLUBU LOUČOVICE
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Každým rokem v měsíci dubnu vrcholí celo-
národní úklidová akce. Již podruhé se zú-

častnil i náš oddíl a letos jsme na pomoc zavo-
lali také místní Senior klub. Sobotní nevlídné 
počasí některé odradilo. V hlavní úklidový den 
se nás sešlo pouze pět. I tak jsme se s vervou 
pustili do úklidu, hlavně kolem paneláků a le-
síku za nimi. Pytle se plnily různým odpadem. 
Největším úlovkem byla stará matrace. Ve 
středu pak členky Senior klubu uklidily hřbi-
tov a jeho nejbližší okolí. Dále pak pomohly s 
úklidem turistických stezek. Velké poděkování 
patří všem zúčastněným a také TS obce s od-
vozem a likvidací odpadu.

- Veronika Tůmová -

ROYAL RANGERS A SENIOR KLUB LOUČOVICE 
- PROJEKT UKLIĎME ČESKO
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Jezdeckou stáj Coyot Black, která se nachází 
v naší obci, reprezentuje jedenáctiletá Sofie 

Romofová, která započala letošní jezdeckou 
sezonu velmi úspěšně a to rovnou výhrou zim-
ního poháru pony tour v Královickém Dvoře, 
ve Zduchovicích nejeden úspěch a první místo 
v SP se svým poníkem Silvrem. Ale i loňský rok 
nebyl bez úspěchu a to s její klisnou Leidy, se 
kterou byla vyhlášena jako jeden ze sportov-
ních talentů za rok 2021 v jezdectví.

Co to všechno obnáší, jaká je cesta k úspěchu, 
jaké jsou další plány a cíle, jsme se zeptali prá-
vě Sofie Romofové.

Sofi, nejdříve velká gratulace. Ty jsi teď vy-
hrála zimní pohár v pony tour v Královicích, 
můžeš nám popsat, o co přesně šlo a jak to 
probíhalo?

Děkuji, zimní pohár byl vlastně startem nové 
jezdecké sezony, vše se konalo v kryté hale a 
začalo to prvním kolem v lednu, kde jsme se 
umístili na třetím místě. Za každé umístění se 
sbíraly body. Druhé kolo jsem vyhrála a tak 
jsem se dostala do vedení. Třetí kolo bylo pro 
nás smolné, sice jsme měli se Silvíkem nej-
rychlejší čas, ale v rozeskakování jsme shodili 
a tak jsme měli čtyři trestné body. Ve vede-
ní jsem sice stále byla, ale už jen o dva body, 
takže jsem věděla, že finále bude opravdu těž-
ké, náročné a že budeme potřebovat i hodně

štěstí.
V den finále se jeli dva parkury, základní a ten 
finálový. V základním parkuru jsem byla dru-
há, za což se přičítal dvojnásobek bodů a tím 
mě to ve vedení udrželo. No a pak se jel finální 
parkur, kde jsme se Silvíkem museli zajet cistě 
a v čas, což se podařilo a my vybojovali vítěz-
ství v pony tour.

To asi bylo velmi náročné, že? Jaký jsi měla 
pocit, když vyhlašovali tvé jméno?

Náročné to opravdu bylo, hlavně psychicky. 
No pocit je to samozřejmě nejúžasnější na 
světě, ale já mám takový problém, že mi to 
většinou dojde až doma. (smích)

Celý zimní pohár přenášela živým přenosem 
Equitv, jaký to mělo na tebe vliv, byla si ner-
vózní?

Možná před tím, ale v momentě kdy vjedu na 
kolbistě, přestane pro mě okolní svět existovat 
a vnímám jen svého koně a překážky. Ostatní 
mi dojde zas až po tom. (smích)

Pověz nám něco o svých koních? Silver a Lei-
dy?

Ano. Silver je můj nový pony, kterého mám jen 
velmi krátce. Ale je to nejúžasnější pony na 
světě a hlavně jsem si ho vybojovala (smích)

Vybojovala? Tomu moc nerozumím.

No maminka už o ponících nechtěla ani slyšet, 
kvůli bývalé poničce, která mě málem zabila a 
tak jsem udělala licenci na velké koně a koupi-
la se Leidy, ale je to velmi složitá a silná klisna, 
která je občas jak rozjetý vlak a tak jsme mu-
seli koukat ještě po klidnějším koníkovi a já si 
našla Silvíka. Na konec se mi podařilo rodiče 
uprosit no a teď je doma. Myslím, že je teď 
ráda i mamka, že ho máme, protože funguje 
jak má a já ho miluji.

Leidynka je dáma ale doslova. Má obrovskou 
sílu, ale i srdce, je to trochu psychopat, ale 
když si k ní najdete cestu, dá vám celé srdce. 
Doma skáčeme opravdu velmi vysoko, pro-
blém je, že ona je strašný stresař na závodech, 
takže když jsem nervózní já, tak ona tisíckrát 
víc. Sice se snažím být v klidu, ale to mi fakt 
moc nejde. O to víc si vážím každého úspěchu 
s ní, protože je někdy opravdu velmi těžké jí 
dostat pod kontrolu.

Ty jsi byla s ní vyhlášena jako talent roku 
2021? Je to tak?

No je, ale i když mě to strašně těší, tak přeci 
jen, jak říká moje mamka, talent je jen malé 
procento úspěchu, za vším je hlavně dřina, vy-
trvalost, láska a hlavně to nevzdávat.

SPORTOVNÍ TALENT ROKU 2021 JE Z LOUČOVIC
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Sofi, jak vypadá tvůj den a jak často trénuješ? 
A kdo je tvůj trenér?

Můj den vypadá tak nějak stejně, ráno vstanu, 
nasnídám se a jdu pomoc do stáje, pak se vět-
šinou učím, nebo jdeme jezdit, jak kdy. Běžná 
práce doma, u koní, venku atd. Pak večerní 
krmení, čištění a učení. Závodní den je úplně 
jiný, vstáváme třeba ve 2.00 ráno, věci musí 
být už nachystané dopředu, stejně jako koně, 
hlavně nic nezapomenout..
Trénuji většinou 5x týdně a trénuje mě hlavně 
moje maminka, ale občas jezdíme za panem 
Jindrou, jenže je moc daleko a je to velmi fi-
nančně náročné, stejně jako soustředění, na 
které občas nemohu jet, protože je to daleko 
a drahé. Proto hledáme sponzora, který by 
nám pomohl financovat naše výdaje na závo-
dy a soustředění. Pan Jindra je moc fajn jak 
říká mamka .stará škola a trénuje tak, jak má. 
Je velmi přísný, důsledný, ale umí i pochválit. 
Mám ho moc ráda a byla bych strašně ráda, 
kdybych s ním mohla trénovat častěji.

Jaké jsou tvé plány na tento rok s Leidy a se 
Silvrem? A co je tvůj cíl? A co můžeš sponzo-
rům nabídnout?

No plány, těch mám (smích), ale ono je to tro-
chu všechno těžké. S Leidy bych letos chtěla 
jet MČR ve všestrannosti a se Silvíkem si moc 
přeji jet na MČR pony. Splnili jsme kvalifikaci 
na MČR pony, což jsem šťastná a teď už jen 
zabojovat. Ale to hodně záleží na okolnostech. 
Hlavně aby koníci byli zdraví, což Leidy často 
není a aby vše fungovalo tak jak má. Hlavně je 
to i velmi finančně náročné, sportovní koníci, 
hlavně Leidy potřebují kvalitní krmení, kloub-
ní výživu, vitamíny atd. Takže já své kapesné 
utrácím většinou za věci pro mé milované 
koně. Leidy trpí na žaludeční vředy, to zna-
mená, že musí mít speciální stravu, vyšetření 
a léky na 8 týdnů stojí 20 tisíc korun. A pak je 
náročné i to cestování. Tady v jižních Čechách 
moc závodů není, takže když chci stihnout kva-
lifikaci, musíme jet na závody 200-300km, což 
je strašný, někdy vyčerpávající. Hlavně pro mé 
rodiče. Příští rok chceme Leidynku připustit a 
mít od ní hříbátko, na což se těším. Můj cíl v 
jezdectví? Teď MČR, pak ME no a pak mě ceká 
střední jezdecká akademie. No a co mohu 
nabídnout? Určitě reklamu, jezdíme po celé 
republice, nemůžu tvrdit, že se bude pokaždé 
dařit, ale uděláme se Silvíkem vše proto, aby 
tomu tak bylo. Myslím si, že se stydět za nás 
nebude.

Máš velké štěstí, že tě rodiče podporují.

Ano, to mám. A moc jim chci poděkovat. Hlav-
ně tatínkovi, který mě opravdu podporuje 
a bez kterého bych si nemohla plnit své sny, 
vždy při mně stojí a jsem pro něj vždy ta nej, ať 
už se umístím nebo ne. Prostě nej a nej táta. 
A mamince, která to semnou nemá lehké při 
tréninku, ani na závodech, ale musím ji po-
děkovat, protože díky jejímu vedení vnímám 

koně jako své parťáky a ne jako kus věci, což 
mě někdy štve, když vidím, jak se děti chovají 
ke koním. Maminka mě toho hodně naučila, 
a i když jí teď trápí zdravíčko, dává nám všem 
to nejlepší.
A ještě bych chtěla poděkovat strejdovi Hon-
zovi, který s námi občas jezdí a vozí nás když 
taťka zrovna nemůže. A bráškům, kteří mi fan-
dí.

Takže máš vlastně svůj tým?

(smích) Mám ten nejlepší tým na světě.

Rodiče, co mě milují, strejdu, dva úžasný brá-
chy a dva super koně, kteří mě kolikrát zachrá-
ní. Já jim to vracím láskou a péči. A našeho 
Blakouška, který si už užívá důchodu, ale jemu 
jsem vlastně vděčná za první kroky v sedle. Je 
to maskot naší stáje a jeho srdce vždy bude 
srdcem nás všech.

Sofi, děkujeme za rozhovor a přejeme mno-
ho úspěchu v tvé kariéře.

Taky moc děkuji a držte nám pěsti na MČR 
pony v srpnu.

- Pro redakci Loučovického zpravodaje JMK. -
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Lati nské přísloví říká: „Claustrum sine arma-
rie est guasi castrum sinc armamentarie“, 

což volným překladem znamená „Klášter bez 
knihovny je jako hrad bez výzbroje“. Základem 
dnešní velkolepé klášterní vyšebrodské cister-
ciácké knihovny byla malá příruční knihovna, 
kterou přineslo z Wilheringu roku 1259 prv-
ních dvanáct mnichů. Knihy byly v té době 
uloženy v bytě opata. Zachoval se seznam 
77 knih, které jsou ve vyšebrodském klášteře 
již od roku 1259. Postupně byly dary, koupí i 
vlastním opisováním získány další rukopisy. 
Takže dnešních 205 pergamenových rukopisů 
tvoří vzácně ucelený soubor, který dokazuje, 
že budování klášterní knihovny bylo systema-
ti cké a cílovědomé.
Z celé sbírky jsou nejstarší čtyři pergameno-
vé Listy svatého Pavla. Jedná se o fragment z 
osmého století . Každý list je velký 15x12 cm 
a na pergameni jsou minuskule s červenými 
majuskulemi. Lati nské slovo miniskule ozna-
čuje malé a majuskule velké písmeno. Další 
nejméně tři knihy ručně psané pocházejí z 
jedenáctého století . Nejvýznamnější je Psalte-
rium. Tento žalmář obsahuje knihu žalmů Sta-
rého zákona, má 142 stran a na předposlední 
straně je letopočet 1018. Jednotlivé strany 
mají velikost 18x14 cm a tento žalmář byl do-
nesen z mateřského kláštera Wilheringu již v 
roce 1259.
Další kniha Dialogi Gregorii byla napsána v le-
tech 1081 a 1082 Evínem (Janem) a třetí  kni-
hou z 11. století  je Anti fonář. Kniha z klášterní 
knihovny Commentarius biblicus super Lucam 
et Joanem byla napsána kolem roku 1200 ve 
Francii. Má 179 listů pergamenu 34x24 cm 
a má francouzské minuskuly na západoev-
ropském nehlazeném pergamenu. Dekorace 
knihy je výhradně grafi cká. Malíř (iluminátor) 
ovládající drobnomalby použil orientálních 
prvků z Francie, kde kodex vznikl. Cechner v 
roce 1921 sice uvedl, že tato kniha byla do

Vyššího Brodu přinesena z Wilheringu, ale 
dle mého názoru je to málo pravděpodobné, 
neboť ve Wilheringu před rokem 1259 nebyla 
žádná francouzská kniha. Spíše se přikláním k 
názoru, že tato kniha byla koupena v roce 1292 
při návratu z generální kapituly v Citeaux, když 
„král Václav II. českým cisterciákům věnoval 
na nákup knih 200 hřiven stříbra“.
Dva rukopisné kodexy pocházejí z prvé polo-
viny 13. století  a byly pravděpodobně vyro-
beny ve stejné dílně nebo alespoň ilustrovány 
stejným malířem. Jde o Martylogium cister-
ciense a Regula s. Benedicti . U obou knih jde 
o středorománskou minuskulu z 13. století  a 
ornamentální dekorace patří do uměleckého 
okruhu jihoněmecké a alpské oblasti . U Regu-
le s. Benedicti  postavy obou benedikti nů mají 
šedobílé roucho a tento kolorid naznačuje, že 
kniha byla psána již pro cisterciácký řád.
Je pozoruhodné, že v nejstarším katalogu 
knihovny se nevyskytuje ani jeden exemplář 
celé bible, tj. Starého a Nového zákona. Byl to 
nedostatek, který nahradil kolem roku 1300 
opat Ott o II. Vyšebrodský klášter neměl v té 
době vlastní skriptorium (písárnu), a tak se 
opat Ott o II. obráti l na klášter ve sv. Florianu 
u Lince o výpomoc. Skriptorium ve svatém 
Floriánu v té době produkovalo „giganti cké 
bible“, které mají stejné slohové i věcné znaky 
v klášterních knihovnách alpských zemí. Sou-
bor pěti  velkých biblí, který se nazývá Biblia 
Lati na, má katalogové číslo 17 a 1.288 popsa-
ných stran. Každá strana pergamenu má roz-
měr 49x34 cm a jsou psány středoevropským 
goti ckým písmem. Na počátku prvého dílu je 
rukou 14. století  vepsáno Monasterii Altova-
densis, což neklamně značí, že bible byla od 
počátku majetkem vyšebrodského kláštera. Z 
této pěti dílné bible se četlo při různých litur-
gických úkonech v řeholním nebo kapitolním 
choru, někdy i v refektářích při společném 
stravování mnichů.

Bible byly kladeny na vysoký čtecí stůl a tak 
byly dobře čitelné. Ačkoliv se všichni písaři 
řadí do počátku 14. století , kreslíři používali i 
starobylé romanti zující předlohy románských 
moti vů. Na iniciálách vyšebrodských biblí je 
téměř vždy drak s křídly a rozevřenou tlamou 
ovíjející břevno nebo se zakusující do vlastní-
ho ocasu. Se zvláštní zálibou všech tří malířů 
iluminářů komponovali tváře mnichů s plno-
vousem. Ve třetí m dílu bible chybí iniciály, kte-
ré nikdy nebyly domalovány.
Dle slovníku cizích slov je iniciála „větší oz-
dobné písmeno na začátku odstavce, kapitoly 
nebo knihy“. V klášterní knihovně ve Vyšším 
Brodě je nejméně 409 iniciál na pergameno-
vých rukopisech z 13. až 15. století  a tak mohu 
na několika vzorcích ukázat, jak bohatá je „ob-
razárna“ miniatur v těchto iniciálách ukryta. 
Písař, který psal text podle předlohy, vynechá-
val v záhlaví kapitol místo na namalování inici-
ály a na okraji listu nakreslil písař rydlem malé 
schema iniciály.
Malíř, který text rukopisu zdobil, namaloval 
na volné místo iniciálu podle svých předloh. 
Nejdříve nakreslil brkem obrysy budoucího 
vyobrazení a potom nanášel štětečkem barvy. 
Z vyobrazení se dovídáme i mnoho o tom, jak 
vypadal všední život v době, kdy malíř malo-
val. Příkladem mohou být biblické postavy, 
které malíř oblékal do oděvů nošených jeho 
současníky.
Snad ani nelze začít jinak, než iniciálou „A“ z 
prvé strany vyšebrodského pergamenového 
rukopisu „Regula S. Benedicti ,“ který vznikl v 
prvé polovině 13. století  a do Vyššího Brodu 
byl přinesen v roce 1259 z cisterciáckého kláš-
tera v rakouském Wilheringu u Lince. Iniciála 
zobrazuje světce Benedikta, usazeného za pí-
sařským pultem, jemuž naslouchá benedikti n, 
klečící na zemi. Postavy obou benedikti nů mají 
šedobílé roucho. Tento kolorit naznačuje, že 
kniha byla psána i iluminována již pro cister-
ciácký řád. Skladba tvarů prozrazuje již prvky 
byzanti smu. Slohově stejná je i výzdoba iniciál 
dalšího vyšebrodského rukopisu „Martyrolo-
gium Cisterciense,“ kde také iniciály vyplňuje 
románský střídavě barevný úponek zelený, 
červený a okrový s nasazenými moti vy pupe-
nů z konce 12. století . Oba tyto pergamenové 
rukopisy patří svou výzdobou do uměleckého 
okruhu jihoněmecké a alpské oblasti -
Druhou polovinu 13. století  v mém přehledu 
iniciál z rukopisů klášterní knihovny reprezen-
tuje iniciála „B“ z 84 pergamenového listu kni-
hy „Papae Gregori. Jedná se o ornamentální 
perokresbu, u které je barevná sestava ještě 
románská složená z červené, zelené a okrové 
na tmavě modrém podkladě.
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PROPAGACE POLITICKÝCH STRAN, HNUTÍ A USKUPENÍ V 
KOMUNÁLNÍCH VOLBÁCH DO ZASTUPITELSTEV 2022 V OBECNÍM 

ZPRAVODAJI

Jako obecní zpravodaj máme možnost propagovat kandidující strany, hnutí a uskupení v komunálních 
volbách do zastupitelstev. Rozhodli jsme se toho využít a nabídnout všem kandidujícím zveřejnění své 
propagace a informovat o tom s dostatečným předstihem a několikrát po sobě, abychom předešli poz-
dějším komplikacím.
• Každé kandidující straně, hnutí a uskupení do zastupitelstva obce Loučovice věnujeme jednu stranu 

A4 v zářiovém vydání zpravodaje. Podklady je nutno dodat nejdéle do 10. srpna 2022!
• Pokud tato možnost nebude využita, bude místo propagace otisknuta bílá stránka s poznámkou: 

"Tento prostor byl věnován (název strany, hnutí či uskupení) ke své propagaci v komunálních volbách 
do zastupitelstev 2022."

• Dle zákona č. 302/2016 Sb., o sdružování politických stran a hnutí, §18 je nutno takovou propagaci 
poskytovat za úplatu. Proto byla stanovena cena 1000,- Kč za zveřejnění propagace a tato cena je 
neměnná a platná pro všechny, kteří této možnosti využijí.

• Tato částka musí být uhrazena nejdéle do 10. srpna 2022!
• Propagace bude nadále označena jako placená inzerce a redakce se zříká veškeré zodpovědnosti za 

uvedený obsah.
• Redakce si vyhrazuje právo propagaci neotisknout, pokud bude v rozporu s platnými zákony ČR.
• Propagace musí být ve formátu PDF, PNG nebo JPG, velikosti A4, rozlišení nejméně 300 DPI.

V seznamu knih, které v roce 1259 přinesli 
mniši z Wilheringu do Vyššího Brodu, nebyl 
ani jeden exemplář kompletní bible. Ten-
to nedostatek nahradil teprve vyšebrodský 
opat Otto II., který byl opatem v letech 1286 
až 1309, kdy objednal v klášteře benediktinů 
ve Svatém Florianu u Lince kompletní bibli. 
„Biblia latina má pět svazků, 1.288 pergame-
nových listů o velikosti 49x34 cm a 108 inici-
ál. Z rozboru iniciál této bible, který provedl 
Antonín Friedl, lze vystopovat tři kreslíře, kteří 
prokazatelně pocházeli z okruhu klášterního 
skriptoria ve Svatém Floriánu u Lince. Tam po 
dobu asi půl století byla pěstována malba se 
specifickými miniaturami v iniciálách. Jejich 
společným znakem je fantastická zvířena a 
motivy laločnatých trojlistů a pětilistů.
K mému překvapení je ve vyšebrodské „Biblia 
latina“ na 26 iniciálách znázorněn drak, a to 
nejčastěji drak s křídly, rozevřenou tlamou jak 
se ovíjí o břevno nebo se zakusuje do vlast-
ního ocasu. Několikráte je zde i drak s hlavou 
fousatého mnicha nebo vícehlavý drak. Ne-
mohu zde nevzpomenout kult draka z Číny či 
zápas svatého Jiří s drakem. Ve třetím svazku 
bible zůstalo 14 iniciál nedokončeno či ne-
nakresleno. Kresby iniciál vypovídají o starých 
románských předlohách, kde figurální ilumi-
nace nemají ještě plně vyvinutou plastičnost 
a jednotlivé postavy jsou vkomponovány do 

výplní iniciál bez prostorového řešení. Z iniciál 
jsem vybral „A“ ze strany 127 čtvrtého svazku, 
kde je scéna stětí Holoferna Juditou ve stanu 
a na loži. Po pravé straně stojí služebnice. Scé-
na komponována přesně podle textu bible. 
Iniciálu z úponů a břevna doplňují akantové 
dekory.
Ilustrace kroniky Sigeberta Gamblacenského 
a biblických dějin Petra Comestera jsou slo-
hově naprosto shodné. Jejich malíři spojovali 
ve svých miniaturách starobylé motivy se sou-
časnými gotickými z konce 13. století. Ilumi-
nátor s oblibou užíval bílé kresby na obvodu 
rouch, vytvářel hluboké stíny a příkře se od-
rážející světla. Pravděpodobně se rovněž jed-
ná o skriptorium benediktinského kláštera ve 
Svatém Floriánu u Lince. Vybral jsem iniciálu z 
biblických dějin, kde na straně 92 je miniatu-
ra „L“ s mrtvým Josuou, která ilustruje knihu 
Josuovu.
Z další etapy vývoje iniciál jsem vybral ze stra-
ny 81 knihy „Vetus testamentum pars prima“ 
iniciálu „L“ Kniha byla nepochybně dokončena 
v roce 1382 a iniciála je kombinací ornamen-
tální kresby s postavou Stvořitele. Postava je 
kreslena perem a následně kolorována. Výz-
doba knihy je dílem kreslíře ze skriptoria, kde 
se psaly a iluminovaly velkosvazková díla pro 
potřeby klášterů. Jeho postavy jsou tuhé a 
umělecké vlastnosti výzdoby ukazují na vznik 

knihy v českém skriptoriu.
Poslední má ukázka iniciály z rukopisů vy-
šebrodského kláštera je z missálu „Missale 
pro prelatis Pontificatibus,“ který vznikl kolem 
roku 1400. Z vnějších indicií lze identifikovat 
české světce sv. Vojtěcha, sv. Ludmilu a sv. Vác-
lava. Donátorský znak vladického rodu pánů z 
Vyhnanic ukazuje, že missál byl zhotoven v le-
tech 1387 až 1415 pro příslušníka jejich rodu, 
vyšebrodského opata Otíka. Missál byl za prvé 
republiky prodán do zahraničí a v roce 1947 v 
aukci koupen pro Knihovnu Národního muzea 
v Praze, kde má signaturu XVIII B 35. Vybral 
jsem z něj iniciálu „R“ ze strany 48 se Vzkří-
šeným Kristem. Z rohů iniciály vybíhají orna-
mentální akantové bordury se zlatými kapka-
mi po okrajích listu. Miniatury kreslil vynikající 
iluminátor, který byl zběhlý ve figurálním i or-
namentálním způsobu dekorace knihy. Tváře 
a celé formální uspořádání a dokonalá tech-
nika vykazují spojitost s nejlepšími českými 
iluminacemi z doby kolem roku 1400. Ze 409 
vyšebrodských iniciál z klášterní knihovny ru-
kopisů jsem vybral šest iniciál, na kterých jsem 
se snažil ukázat nejen vývoj iniciál, ale přede-
vším zlomek krásy, které lze v této miniaturní 
obrazárně spatřit.

- zdroj: archiv Františka Schussera -
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